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Posiedzeniu przewodniczył: przewodniczący Komisji Gospodarki Narodowej Marek Ziółkowski.  

Porządek posiedzenia: 1. Rozpatrzenie ustawy o utworzeniu Polskiej Agencji Kosmicznej 

(druk senacki nr 702; druki sejmowe nr 2287, 2438). 

W posiedzeniu uczestniczyli:  senatorowie obecni w dniu 30 lipca 2014 r.:senatorowie członkowie 

Komisji Obrony Narodowej: Wiesław Dobkowski, Jarosław 

Duda, Maciej Grubski, Wiesław Kilian, Andrzej Owczarek, 

Sławomir Preiss, Wojciech Skurkiewicz, Józef 

Zając,senatorowie członkowie Komisji Ustawodawczej: Marek 

Borowski, Grzegorz Czelej, Witold Gintowt-Dziewałtowski, 

Helena Hatka, Stanisław Jurcewicz, Maciej Klima, Andrzej 

Matusiewicz, Bohdan Paszkowski, Grażyna Sztark, Piotr Wach, 

Piotr Zientarski, senatorowie członkowie Komisji Gospodarki 

Narodowej: Łukasz Abgarowicz, Wiesław Dobkowski, 

Stanisław Iwan, Stanisław Jurcewicz, Kazimierz Kleina, 

Stanisław Kogut, Marek Martynowski, Jan Michalski, Andrzej 

Owczarek, Bogusław Śmigielski, Jan Wyrowiński, Roman 

Zaborowski, Marek Ziółkowski, oraz senator Andżelika 

Możdżanowska,senatorowie obecni w dniu 5 sierpnia 

2014 r.:senatorowie członkowie Komisji Obrony Narodowej: 

Wiesław Dobkowski, Maciej Grubski, Wiesław Kilian, Andrzej 

Owczarek, Bogdan Pęk, Sławomir Preiss, Witold Sitarz, 

Wojciech Skurkiewicz, Józef Zając, Adam 

Zdziebło,senatorowie członkowie Komisji Ustawodawczej: 

Marek Borowski, Grzegorz Czelej, Witold Gintowt-

Dziewałtowski, Helena Hatka, Stanisław Jurcewicz, Maciej 

Klima, Andrzej Matusiewicz, Bohdan Paszkowski, Andrzej 

Szewiński, Grażyna Sztark, Piotr Wach, Piotr Zientarski, 

 senatorowie członkowie Komisji Gospodarki Narodowej: 

Wiesław Dobkowski, Stanisław Iwan, Stanisław Jurcewicz, 

Kazimierz Kleina, Stanisław Kogut, Marek Martynowski, Jan 

Michalski, Andrzej Owczarek, Bogusław Śmigielski, Jan 

Wyrowiński, Roman Zaborowski, Marek Ziółkowski,  

 
 goście: 

 obecni w dniu 30 lipca 2014 r.: 

 Rządowe Centrum Legislacji: 

 prezes Maciej Berek, 

 dyrektor Departamentu Prawa Gospodarczego Monika 

Salamończyk, 

 Narodowe Centrum Badań i Rozwoju: 
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 kierownik Działu Prawnego Michał Żukowski,  

 Ministerstwo Gospodarki: 

 podsekretarz stanu Grażyna Henclewska, 

 zastępca dyrektora Departamentu Innowacji i Przemysłu 

Otylia Trzaskalska-Stroińska, 

 naczelnik wydziału w Departamencie Innowacji 

i Przemysłu Anna Nałęcz-Kobierzycka,  

 Ministerstwo Obrony: 

 podsekretarz stanu Maciej Jankowski, 

 radca prawny w Departamencie Prawnym Joanna Siwik, 

 szef Inspektoratu Innowacyjnych Technologii Obronnych 

Marek Malawski, 

 szef Oddziału Rozpoznania Obrazowego i Baz Danych 

w Zarządzie Analiz Wywiadowczych i Rozpoznawczych 

– P2 w Sztabie Generalnym WP płk Mariusz Jachoł, 

 Związek Pracodawców Sektora Kosmicznego: 

 prezes Mariusz Andrzejczak 

 dyrektor Biura Paweł Wojtkiewicz, 

 Centrum Badań Kosmicznych PAN: 

 dyrektor Marek Banaszkiewicz 

 Sejm RP: 

 poseł sprawozdawca Waldemar Pawlak, 

 

 
 goście obecni w dniu 5 sierpnia 2014 r.  

 Rządowe Centrum Legislacji: 

 prezes Maciej Berek, 

 zastępca dyrektora Departamentu Prawa Gospodarczego 

Robert Brochocki, 

 Ministerstwo Gospodarki: 

 podsekretarz stanu Grażyna Henclewska, 

 zastępca dyrektora Departamentu Innowacji i Przemysłu 

Otylia Trzaskalska-Stroińska, 

 naczelnik w Departamencie Innowacji i Przemysłu Anna 

Nałęcz-Kobierzycka, 

 Ministerstwo Obrony: 

 podsekretarz stanu Beata Oczkowicz, 

 radca prawny w Departamencie Prawnym Joanna Siwik, 

 szef Inspektoratu Innowacyjnych Technologii Obronnych 

Marek Malawski, 

 zastępca dyrektora Departamentu Prawnego Mariusz 

Gorzowski, 

 szef Oddziału Rozpoznania Obrazowego i Baz Danych 

w Zarządzie Analiz Wywiadowczych i Rozpoznawczych 

– P2 w Sztabie Generalnym WP płk Mariusz Jachoł, 

 Narodowe Centrum Badań i Rozwoju: 

 ekspert Stanisław Dyrda, 

 Centrum Badań Kosmicznych PAN: 

 ekspert Włodzimierz Lewandowski, 

 Sejm RP: 

 poseł sprawozdawca Waldemar Pawlak, 

 poseł Jerzy Materna, 
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  Kancelaria Senatu: 

 wicedyrektor Biura Legislacyjnego Adam Niemczewski. 

 
 

Przebieg posiedzenia:  

Ad 1. 

 

Przewodniczący Marek Ziółkowski zaproponował, aby na posiedzeniu w dniu 30 lipca 

2014 r. przedstawiciele rządu oraz Biura Legislacyjnego zaprezentowali ustawę, 

a następnie zostanie ogłoszona przerwa w obradach na przygotowanie ewentualnych 

poprawek do ustawy. Przypomniał też, że prace nad ustawą prowadzone są również przez 

Komisję Nauki, Edukacji i Sportu.  

Ustawę omówił prezes Rządowego Centrum Legislacji Maciej Berek. Podkreślił, że mimo 

jednoznacznego poparcia rządu dla idei powołania Polskiej Agencji Kosmicznej należy 

zauważyć, że ustawa jest wadliwa legislacyjnie i merytorycznie. Zauważył też, że uzyskała 

ona poparcie wszystkich ugrupowań reprezentowanych  

w Sejmie, co jeszcze bardziej wskazuje na konieczność powołania tej instytucji. Zmiany 

muszą zmierzać do korekty mechanizmów funkcjonowania agencji oraz zapewnienia ich 

zgodności z innymi przepisami prawa. Ustawa wymaga więc szeregu korekt, należy usunąć 

z niej wewnętrzną sprzeczność polegającą na tym, że premier jest organem, któremu 

podlega agencja, a jednocześnie nie ma uprawnień, żeby powołać i odwołać prezesa 

i wiceprezesa agencji. Ustawa ma liczne wady legislacyjne, poprawy wymaga też 

terminologia. 

Podobną opinię przedstawiła podsekretarz stanu w Ministerstwie Gospodarki Grażyna 

Henclewska, jednocześnie popierając ideę powołania agencji. Podsekretarz stanu 

w Ministerstwie Obrony Narodowej Maciej Jankowski wyraził mocne wsparcie dla idei 

powołania agencji, jednocześnie wskazał na konieczność zdecydowanego umocowania 

ministra obrony narodowej w przepisach konstytuujących agencję.  

Przedstawiciel Biura Legislacyjnego Adam Niemczewski przytoczył podobne argumenty 

jak prezes RCL Maciej Berek. Wskazał problem natury ustrojowej zawarty w ustawie, 

a więc kwestię tego, czy agencja podlega prezesowi Rady Ministrów, czy też sprawuje on 

nad nią nadzór. Zwrócił uwagę na niejednolite słownictwo oraz na wielokrotne mieszanie 

w przepisach ustawy zadań agencji z jej promowaniem. Sektor dotyczący gospodarki 

finansowej agencji również wymaga wprowadzenia pewnych korekt.  

Przewodniczący Marek Ziółkowski podkreślił, że agencja jest bardzo potrzebna, ale że jest 

też bardzo potrzebny czas na przygotowanie odpowiednich poprawek, 

W dyskusji senatorowie zadawali szereg pytań dotyczących prac nad ustawą, podziału 

kompetencji między poszczególnymi organami powoływanymi w ustawie.  

W trakcie dyskusji senatorowie zwracali uwagę na fakt, że pracownicy agencji będą 

zatrudniani niezgodnie z ustawą o służbie cywilnej. 

Poseł sprawozdawca Waldemar Pawlak potwierdził, że kiedy komisje sejmowe 

przyjmowały ten projekt, nie było gotowe stanowisko rządu. Podkreślił poparcie 

wszystkich sejmowych sił politycznych dla idei powstania agencji oraz że temu projektowi 

towarzyszy chęć połączenia strony rządowej ze środowiskami naukowymi 

i opiniotwórczymi. Wspomniał, że było mało czasu, by doprecyzować wszystkie 

szczegóły, i poparł ideę, by kontynuować posiedzenie połączonych komisji po przerwie, co 

pozwoliłoby jednak powołać jeszcze w tym roku tę niezwykle ważną instytucję. 

Senatorowie Piotr Wach, Stanisław Jurcewicz i Józef Zając zabrali głos w sprawie 

konkretnych uregulowań zawartych w ustawie. Senator Zając, jako zaangażowany w prace 

nad ustawą, został upoważniony przez przewodniczącego do zgłaszania uwag do Biura 

Legislacyjnego w dalszych pracach nad poprawkami do ustawy.  

Senator Wojciech Skurkiewicz zadał pytanie o wysokość budżetu agencji. Wiceminister 

Grażyna Henclewska poinformowała, że wynosi on około 10 mln zł rocznie. 
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Po dyskusji przewodniczący Marek Ziółkowski zarządził przerwę w obradach do dnia 

5 sierpnia 2014 r.  

Na posiedzeniu w dniu 5 sierpnia 2014 r. senator Piotr Wach krótko omówił wcześniejsze 

posiedzenie Komisji Nauki, Edukacji i Sportu.  

Następnie głos zabrał wicedyrektor Biura Legislacyjnego Adam Niemczewski, omawiając 

pokrótce przygotowane poprawki. 

Prezes Rządowego Centrum Legislacji Maciej Berek zaznaczył, że wnioski idą w ślad za 

dyskusją z pierwszej części posiedzenia. Rada uzyskuje charakter opiniodawczy, a nie 

nadzorczy, jak w pierwotnym tekście ustawy. Prezesa agencji powołuje prezes Rady 

Ministrów po zasięgnięciu opinii ministrów gospodarki, obrony i nauki. 

Senatorowie Bogdan Pęk, Witold Gintowt-Dziewałtowski i Józef Zając podjęli dyskusję na 

temat podziału kompetencji rady agencji i prezesa.  

Zabrał też głos poseł sprawozdawca Waldemar Pawlak, który powiedział, że jest 

niemożliwe, żeby rada agencji miała wyłącznie charakter opiniodawczy.  

Senator Bogdan Pęk zaznaczył w ślad za senatorem Witoldem Gintowt-Dziewałtowskim, 

że układ kompetencyjny w ustawie musi być przejrzysty.  

Senator Stanisław Jurcewicz zadał pytania, czy nie ma związku między zaplanowanymi 

w ustawie dobrowolnymi wpłatami a realizacją określonych projektów oraz czy była 

w ogóle rozważana kwestia zlokalizowania siedziby agencji w innym mieście niż 

Warszawa. 

Senator Wojciech Skurkiewicz zadał pytanie dotyczące oddziałów terenowych agencji. 

Odpowiedział na nie poseł sprawozdawca Waldemar Pawlak, mówiąc, że przy tak 

skromnym budżecie agencji będzie to praktycznie niemożliwe. 

Senator Marek Ziółkowski zgłosił 41 poprawek zaproponowanych przez Biuro 

Legislacyjne. Wszystkie miały charakter doprecyzowujący przepisy ustawy w bardzo 

szerokim zakresie.  

Komisje przyjęły wszystkie poprawki senatora Marka Ziółkowskiego  

Na sprawozdawcę trzech komisji wybrano senatora Piotra Wacha. 

 

Konkluzja: Komisje wnoszą o wprowadzenie 41 poprawek do ustawy (druk senacki nr 702 B). 

 

W posiedzeniu komisji nie uczestniczyły osoby wykonujące działalność lobbingową. 

Opracowano w BPS 


